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k hodnocení Akreditační komisí  

 
 

1. FHS má v současnosti akreditováno 9 bakalářských, 4 magisterské a 1 

doktorský program. O studium na fakultě je zájem, jak vyplývá z počtu přihlášek 

- v letošním roce bylo 2469 zájemců o studium. 14 studijních oborů s 1263 

studenty je zajišťováno 47 akademickými pracovníky; navíc je 12 pracovníků  na 

ÚCJ, kde na plný úvazek zajišťují programy jiných fakult.  

2. Záměrem vedení fakulty je získávat do stálého a hlavního pracovního poměru 

mladé kolegy, kteří jsou již v doktorském studiu: vedení fakulty považuje tento 

postup za perspektivnější než "najímání" docentů a profesorů do vedlejšího 

pracovního poměru, pokud do hlavního pracovního poměru nehodlají přejít ani v 

budoucnu.  

3. Domníváme se, že právě díky této strategii je dnes na FHS patrný kvalifikační 

růst: během čtyřletého trvání FHS zvýšilo 20% kmenových pracovníků svou 

kvalifikaci, což jistě není málo.  3 profesoři a 2 docenti, kteří prošli příslušným 

kvalifikačním  řízením již po vzniku FHS, jsou a byli kmenovými pracovníky 

FHS. V případě obou docentů se jedná o mimořádně rychlý profesní růst: jejich 

doktorandské studium bylo ukončeno těsně před vznikem FHS - habilitovali se 

tedy v nejkratším možném čase. 3 další docenti (Poslední, Škabrada, Baumann) 

přišli na FHS již habilitováni. Za 4 roky tedy "vyrostli" 3 profesoři (u 1 dalšího 

k 1. 11. 2005 profesorské řízení ukončeno, u 1 probíhá) a 7 kolegů ukončilo 

doktorandské studium. "Negativní nárůst pracovníků na plný úvazek bez 

vědeckého titulu", jak stojí ve zprávě, je optickým klamem daným existencí 

Ústavu cizích jazyků (viz dále). S tvrzením, že personální zabezpečení 

nevykazuje pozitivní tendence, nemůžeme tedy souhlasit.   

4. Jsme si vědomi kvalifikačních rezerv, především na KCJ, nicméně se je snažíme 

odstranit: z 8 pracovníků bez vědeckého titulu působících na katedře je  7 ve 

vědecké přípravě; 

5. Výtka týkající se špatné personální situace na filologických oborech je založena 

na nedorozumění: 

a) Fakulta humanitních studií tradičně zajišťuje jak vlastní oborové studium 

filologického zaměření, tak výuku cizích jazyků v rámci studijních programů 

všech ostatních fakult a ústavů Univerzity Pardubice. Do roku 2001 k tomuto 

účelu sloužilo jediné pracoviště. V souladu s diverzifikací nabídky studijních 

programů na celé Univerzitě Pardubice došlo ke vzniku tří samostatných 

pracovišť.  

b) V současné době je realizace studijních programů Fakulty humanitních studií 

filologického zaměření zabezpečována Katedrou anglistiky a amerikanistiky 

(zajišťuje studijní programy Učitelství pro základní školy, obor Učitelství 

anglického jazyka – 5letý magisterský, Filologie, obor Anglický jazyk pro 

hospodářskou praxi – 3letý bakalářský) a Katedrou cizích jazyků (zajišťuje studijní 

program Filologie, obor Německý jazyk pro hospodářskou praxi – 3letý 

bakalářský). Personální zabezpečení vlastních studijních programů 

filologického zaměření a kvalifikační růst pracovníků má zlepšující se 
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tendenci a v souvislosti s připravovanou reakreditací obou programů bude 

ještě posíleno. 

c) Ústav cizích jazyků, ač je součástí Fakulty humanitních studií, slouží jako servisní 

pracoviště pro ostatní fakulty a ústavy Univerzity Pardubice. Jeho kvalifikační 

složení odpovídá zcela úzu běžnému na srovnatelných pracovištích (FF UK, ÚJ 

JCU aj.). Přesto je zde  30% pracovníků ve vědecké přípravě.  

6. Nezastíráme, že situaci na Katedře sociálních věd lze skutečně považovat za  

znepokojující, taková však byla i v době působení dr. Šubrta. Hodnocení zajištění 

oboru Sociologie ve zprávě vykazuje rovněž některé  nepřesnosti, proto si je 

dovolíme uvést na pravou míru. 

a) Především doc. Šubrt byl na FHS přijat jako odborný asistent a jím zůstal po celou 

dobu působení na FHS (řádně habilitován byl až po ukončení pracovního poměru), 

nelze tedy tvrdit, že byl nahrazen pracovníkem s nižší kvalifikací (naopak, nyní je 

zde obsazeno i místo docenta - třebaže doc. Šanderová je, stejně jako doc. Šubrt, 

ve vedlejším pracovním poměru).  

b) Kol. Šubrt  nebyl nikdy vedoucím katedry, tuto funkci opakovaně odmítl, stejně 

jako nabídku, aby přešel na FHS do hlavního pracovního poměru. Ve výběrovém 

řízení pak byla dána přednost uchazeči, který měl o hlavní pracovní poměr zájem.  

c) pokud se týče garanta studijního programu Sociologie, podle našich informací 

není Akreditační komisí vyžadován.  

7. Publikační činnost pracovníků FHS je druhá nejlepší na UPa (po FCHT).  

a) FHS vydává 1 periodikum, univerzita nemá vlastní nakladatelství: je tedy zřejmé, 

že toto množství položek – jedná se o 924 bibliografických položek v necelých 5 

letech (zprávy z neodborného tisku nevykazujeme) - nemohlo vyjít jen "v rámci 

vlastních periodik či vlastního nakladatelství."  

b) Považuji za nutné zdůraznit, že pracovníci publikují v celostátních 

renomovaných nakladatelstvích (Mladá fronta, Rybka Publisher, Paseka, 

Karolinum, ISV, Strom) což rovněž není v případě akademických pracovníků 

mimopražských univerzit běžný úzus. 

c) Pokud jsme mezi publikujícími vykazovali pracovníky, kteří nejsou v hlavním 

pracovním poměru, bylo tomu tak proto, že jsme považovali za nezbytné uvést 

kolegy zajišťující vyučované předměty i mezi publikujícími (ostatně taková je 

praxe všech akreditačních návrhů). Většina objemu publikačních aktivit však 

vychází od pracovníků, kteří jsou v hlavním pracovním poměru na FHS. 

8. Zcela zůstaly pominuty zahraniční vztahy fakulty, které zaznamenaly  za 

poslední 4 roky výrazný nárůst aktivit (jen 20 smluv uzavřených v rámci programu 

ERASMUS). K tomu každoroční zahraniční výjezdy vyučujících na konference, 

semináře, studijní pobyty apod. v počtu okolo 80 výjezdů, z nichž  je více jak 95% 

kryto granty nebo přijímací organizací.  

9. Připomínky k hodnocení rozhovoru se studenty:   
a) Není uveden počet dotázaných z celkového počtu studentů, chybí forma ověření 

(dotazy na  studijní odd. apod.). Pokud se týče STAGu, FHS byla na UPa první, 

která zavádění elektronického systému ve všech fázích pilotovala - odtud možná 

pramení některé změny, které studenti negativně vnímají; 

b) V roce 2004/2005 byl elektronický zápis poprvé realizován v plném rozsahu a 

teprve následně byl adaptován.  

c) Studenti posledních ročníků všech typů studia mají v zápise přednost; pokud tuto 

možnost využijí, nemůže se jim stát, že by si určitý předmět nemohli zapsat 

z důvodu kapacity.  



d) Od letošního akademického roku mají studenti k dispozici dvě počítačové učebny 

přímo na FHS, dále v knihovně, koleje on-line;  

e) Pokud se týče stížností studentů  na administrativu a studijní oddělení, SRUPA dne 

19. 4. 2005 zorganizovala setkání vedení FHS se studenty. Vedení FHS zde 

vyzvalo studenty k připomínkám a podnětům k organizaci zápisů, proděkanka pro 

pedagogickou činnost a studijní agendu však neobdržela od studentů žádný 

konkrétní podnět, který by bylo možno řešit; 

f) Dle pokynů FHS by mělo probíhat hodnocení výuky za nepřítomnosti 

hodnoceného vyučujícího. Byla přijata opatření, aby se tak v budoucnu dělo. 

 

 

Pardubice, 29. listopadu  2005 

 

 

 
Prof. PhDr. Milena Lenderová, CSc. 

děkanka FHS 


